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1964 born in the Netherlands
Currently lives and works in Hong Kong





Born in 1964, Dutch visual artist Marcel Heijnen has lived in Asia since 1992, calling first Singapore and now Hong Kong his home. An enduring optimism and curiosity about life and its many layers of meaning drives his creations. Having lived in rapidly growing cities, Marcel notices the walls of old buildings and pieces of infrastructure being replaced by new development. This inspires him to capture different aspects of street life in Asia against a background of urbanisation & impermanence.
Inspired by the Zen philosophy, Wabi-sabi, he applies the concept: “nothing lasts, nothing is finished, and nothing is perfect” in his creations. He aims to capture change – using still images – to show that everything is a process, in continuous flux. Like the Japanese ceramicist, he roughly knows what he is going to get, but not specifically. That is where the uniqueness of his series ‘Residue’ comes from.

His creativity also nurtured him to be a designer & musician, and he is self-taught by, learning things from experiences & life. Marcel has participated in numerous exhibitions & art fairs in Hong Kong, Singapore and the Netherlands. Currently, five publications are introducing his art accomplishments. In 2021, the reputable British art book publisher Thames & Hudson will release two of his works.


Description of Art Series
“Residue” Series
Marcel Heijnen has innovated a simple yet unique & imaginative method to capture and present an alternate visual reality of our world. He roams Asia’s urban centers to find weathered walls, then places his large glass panel in front of them. He waits for the light to hit nearby buildings just right so he can steal their glimpses off the glass, emphasizing the patina of the wall. Two realities collapsed into one. Capturing solely what is there at that very moment.

In these dreamlike visions, it feels like the organic distress is happening to the architecture itself, and that is precisely the point. The future that contains its past, the past that reveals its future, and there is only one moment to experience that – right now, in the present.

“Residue” is about duality & paradox. Old versus new, geometric versus organic, and urbanisation versus nature – tensions that ultimately lead to some state of equilibrium, like a perpetual dance between decay & renewal.
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‘Bloom’ Series
After the Urban “Residue” and the Fauna “Chinese Whiskers”, there’s now a focus on the Flora in the new series “Bloom” that will be presented to the public for the first time. The idea of introducing flowers into creation came about during the many hikes Marcel Heijnen did in these times of pandemic - he realised the great calming effect of nature and noticed many flowers grow in the wild in Hong Kong. “What if I collect these flowers and throw them into the mix of the ground plus reflection?” The concept for “Bloom” emerged under this spontaneous imagination. 

“Bloom” is under the influence of Vanitas. Vanitas is a philosophy that came about 17th century Dutch paintings, still life that focus on perishables such as flowers, fruits. This idea aims to show the transience of life, the futility of pleasure, and the certainty of death. Painters shifted from portraits to still life often with flowers as their main subject matter. For Marcel, the new “Bloom” series ties back his Dutch roots, the country which is well-known for the flower export.

In “Bloom”, Marcel used soil as the backdrop and the works are more natural. He involved himself in the arrangement of the subject matter by scattering the flowers and leaves randomly. Then, he adjusted the angle of the glass panel, and clicked. The moment is captured with Marcel’s appreciation to the nature.
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現工作、生活於香港




出生於1964年，荷蘭視覺藝術家Marcel Heijnen自1992年起一直生活於亞洲，先是新加坡，現在稱香港為他的家。他對生活及其不同層面意義抱有著永不磨滅的樂觀和好奇心，驅使了他的創作。生活在急速發展的城市，他留意到舊建築的牆及建設正被新發展所取代。啟發了他對抗城市化和多變的背景，捕捉亞洲街頭生活的各種面貌。

受日本禪學「侘寂」的啟發，他應用「沒有永恆，沒有終結，沒有完美」的概念在創作上。他旨在捕捉變化，透過定格去表達一切都是持續流動的過程。如同日本陶藝家，他大致知道他想要得到什麼，但無須設限。這是 ‘Residue’系列的獨特性的來源。

其創造力也孕育他成為一名設計師和音樂家，透過經驗和生活來自我學習。Marcel曾多次參加在香港、新加坡和荷蘭舉辦的各種藝術展覽和博覽會。現在已有五本書介紹他在藝術上的成就。 他更與英國藝術出版商Thames＆Hudson合作，將於2021年發行兩本新作。


主要作品系列

「Residue」系列

馬奕修發明了一種簡單而獨特且富有想像力的方法，來捕捉及呈現世界的另一種視覺現實。他漫遊在亞洲城市中心尋找風化的牆，將他的大玻璃置於牆前。然後等待光線照射附近建築的那一刻，穿過玻璃，與牆上的古色相遇。如此他便能在玻璃上悄悄瞥見建築的倒影，突顯歲月在外牆留下的痕跡。兩種現實－時間與空間－合為一體。只捕捉那一瞬間、那裏存在的事物。

在這些夢境般的視覺，這個創作就像是建築本身的苦難，而這正是重點所在。包含過去的未來，揭示未來的過去，只有在那一刻才可以體驗到－就在當下，眼前此刻。

「Residue」是關於二元性與似是而非之悖論。舊與新，幾何與整體，城市化與自然－這些磨擦最終會達致某種平衡，正如衰落與再新之間的永恆律動。
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「Bloom」系列

首次面世的「Bloom」系列，引入「花」的元素，承接了都市風味「Residue」與動物文化「Chinese Whiskers」，講述馬奕修疫情以來，在香港徒步時從野外的花中感知到自然之靜氣。「如果我收集這些花，並將它們投進陸地與反射的混合中會怎樣呢？」「Bloom」系列的概念就在這個突發奇想下誕生。
「Bloom」系列受到Vanitas的影響。Vanitas是種源於十七世紀荷蘭繪畫的哲學，與以花朵，水果等易腐品為重點的靜物有關。這個概念旨在展示生命的短暫，快樂的徒勞和死亡的必定。畫家從肖像畫過渡到靜物畫，並經常以花朵為主題。對馬奕修來說，
新的「Bloom」系列將他與作為荷蘭人的根繫到一起，而荷蘭又是聞名於花卉外銷的國家。

在「Bloom」系列，馬奕修運用泥土作為背景，使作品變得更自然。他透過隨意散落花朵和葉子來參與主題的佈局。然後，他調整大玻璃的角度，按下快門。馬奕修抱著對大自然的讚頌，捕捉了那個時刻。
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Exhibition 主要展覽
2020
Xoloplastics, Soho House, Hong Kong

2019
Post No Bills, solo exhibition, PolyU School of Design, Hong Kong

2018
Affordable Art Fair, Hong Kong
Chinese Whiskers solo exhibition, Swing A Cat Gallery, Hong Kong
Hong Kong Market Cats Book Launch & Solo Exhibition, Yu Lok Lane URA Gallery, Hong Kong
Passenger Terminal EXPO Art Fair, Eduard Planting Gallery, Amsterdam

2017
Affordable Art Fair, Hong Kong
Hong Kong Market Cats Book Launch & Solo Exhibition, Yu Lok Lane URA Gallery, Hong Kong
Kunstrai, Eduard Planting Gallery, Amsterdam

2016
Affordable Art Fair, Hong Kong
Hong Kong Shop Cats Book Launch & Solo Exhibition, Blue Lotus Gallery, Hong Kong PAN Art Fair, Eduard Planting Gallery, Amsterdam

2015
Destruction & Rebirth, Group Exhibition, The Mill, Singapore Affordable Art Fair Singapore
Orangefield, Solo Exhibition, One Fullerton, Singapore Affordable Art Fair Hong Kong

2014
Affordable Art Fair Singapore
Milan Image Art Fair, Marina Bay Sands, Singapore Affordable Art Fair Hong Kong
Residue Book Launch & Solo Exhibition, Artistry Gallery, Singapore

2013
Affordable Art Fair Singapore
Urban Living: The Future Is Not What It Used To Be, Group Exhibition, Raffles City, Singapore
Samsung Masterpieces, Group Exhibition, Singapore National Museum Asia Contemporary Art Show, Hong Kong
All About Hong Kong, Group Exhibition, AO Vertical, Hong Kong Displacements, Group Exhibition, 13 Wilkie Terrace, Singapore Affordable Art Fair Hong Kong

2012
Hollandsche Nieuwe, Group Exhibition, Artistry, Singapore Redress, Group Exhibition, ION Gallery, Singapore Affordable Art Fair Singapore
Asia Contemporary Art Show, Hong Kong
Residue 2.0, Solo Exhibition, Galeri Utama, Singapore Changing Rooms, Group Exhibition, DAiS, Singapore

2011
Artist of the Month, Solo Exhibition, Vue Privée, Singapore DAiS, Group Exhibition, Going Dutch, Singapore Unshakeable, Group Exhibition, Light Editions, Singapore Stockroom Group Exhibition, Yavuz Fine Arts, Singapore

2010
Residue, Solo Exhibition, Month of Photography Asia, Nanyang Academy of Fine Arts, Singapore Revolve, Group Exhibition, Objectifs, Singapore
In Her Shoes, Group Exhibition, Sculpture Square, Singapore

2009
Shooting Home, Group Exhibition, Objectifs, Singapore


Publication 出版
2021
Shop Cats of Hong Kong, Thames & Hudson, London

2018

Hong Kong Shop Cats, Licht Ltd, Hong Kong

2013

Residue, Asia One Publishing, Hong Kong

Shop B, LG/F, Wilson House
19-27 Wyndham St, Central, Hong Kong
www.amandaweigallery.com  +852 2656 2908
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